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Alicja Kowal-
ska 
z ul. Nowej
Bardzo się cie-
szę, że mia-
sto postawiło 
ostrzegawcze 
tablice nieopo-
dal stacji kolejo-
wych. Uważam, 
że powinny być 
jeszcze większe i bardziej widoczne. Czasami 
odprowadzam wnuka do zerówki i widzę, że 
wiele dzieci jest bardzo nieostrożnych i wkra-
cza na tory bez zastanowienia. Swego czasu 
nakryłam starszego wnuka, jak przejeżdżał 
rowerem przez tory. Dostał solidną reprymen-
dę i mam nadzieję, że nigdy więcej się to nie 
powtórzy. Dziecko to jednak dziecko, nie za-
wsze zachowuje się odpowiedzialnie, dlatego 
sygnały dźwiękowe, a może nawet szlabany, 
poprawiłyby bezpieczeństwo pieszych i rowe-
rzystów. Rodzice powinni uczyć dzieci nie tylko 
zasad ruchu drogowego, ale także uczulać, że 
zdarzają się różne sytuacje, jak chociażby re-
mont linii kolejowej i wtedy pociąg może nad-
jechać z innej strony niż zwykle. Za kilka lat, 
gdy przejazdy naziemne zostaną zastąpione 
przez bezkoli-
zyjne, problem 
powinien znik-
nąć i taką mam 
nadzieję. 

Michał Bara-
basz 
z ul. Jasnej
W Józefowie 
bywam ostat-
nio głównie 
w weekendy, 
ale byłem w szoku, gdy dowiedziałem się, że 
przy przejściach przez tory nie ma jakichkol-

wiek informacji o innym kursowaniu pociągów. 
Trzeba mieć też na uwadze, że komunikaty 
o zmianach pojawiały się przede wszystkim 
w Internecie, a wiele osób, szczególnie star-
szych, nie korzysta z tego medium i miało pra-
wo nie wiedzieć, że pociąg jeździ inaczej niż 
zwykle. Dziwi mnie brak plakatów czy tablic 
przy samych przejściach. Oczywiście – na ludz-
ką głupotę nie ma siły i jeśli ktoś okaże się total-
nym ignorantem, to nie pomogą znaki, tablice, 
dźwięki czy szlabany. Nawyki robią swoje, sam 
się o tym ostatnio przekonałem... Zastanawiam 
się czy nie powinniśmy bardziej egzekwować 
kar za łamanie przepisów. Jeśli nie po dobroci, 
to może kary fi nansowe są odpowiednią me-
todą, skoro nawet napomnienia z monitoringu 
nie pomagają. 

Kinga Nowak
z ul. 15 sierpnia
Najważniejszy 
jest zdrowy 
rozsądek. Prze-
chodząc przez 
jezdnię lub tory 
należy zacho-
wać zasadę 
ograniczonego 
zaufania, bo zdarzają się sytuacje niebezpiecz-
ne, które wymagają natychmiastowej reakcji 
pieszego lub kierowcy. Człowiek nie jest nie-
omylny i może się zwyczajnie zagapić. Przej-
ścia przez tory wydają się dobrze oznakowa-
ne. Istnieją w naszym mieście od bardzo wielu 
lat i każdy powinien wiedzieć, że przekracza-
jąc je należy uważać. Sądzę, że czasami gubi 
nas rutyna i wchodząc na przejście oglądamy 
się tylko w jedną stronę, a w trakcie remon-
tu torowiska pociągi jeżdżą innymi torami niż 
zwykle, dlatego należy zachować szczególną 
ostrożność. Bardzo się cieszę, że już kilkulatki 
uczestniczą w wychowaniu komunikacyjnym 
w szkołach. Sama niejednokrotnie powtarza-

łam moim dzieciom, żeby dbały o bezpieczeń-
stwo i przechodząc przez pasy lub tory nie 
patrzyły się w telefon. To zmora XXI wieku. 
Głośna muzyka, wzrok wklejony w smar  ona 
i nieszczęście gotowe. W Michalinie rogatki 
zamykają się automatycznie, ale są wzmoc-
nione sygnałem dźwiękowym i świetlnym. W 
Józefowie jest zaś dróżnik oraz częste napo-
mnienia z monitoringu miejskiego, a mimo 
to wciąż spotykamy ludzi, którzy przechodzą 
przez tory przy zamkniętych rogatkach. Nie 
wiem, co można zrobić więcej, by dotrzeć do 
ludzi. Życie jest jedno, więc chyba warto uwa-
żać i nie narażać się na niebezpieczeństwo.

Dominik Klink 
z ul. Skłodow-
skiej
Czasem zasta-
nawiam się, co 
jeszcze musi 
się stać, aby 
ludzie wreszcie 
zaczęli uważać 
i rozglądać się 
przed wejściem 
na tory. Nieustannie słyszymy o kolejnych zda-
rzeniach, co bardzo mnie smuci. Ostatnio fak-
tycznie trochę się pozmieniało. Na drogach są 
coraz większe korki, a kierowcy wydają się być 
bardziej poirytowani. 
O modernizacji linii kolejowej wie zapewne 
większość mieszkańców, ale o szczegółach 
już nieliczni. Szkoda, że PKP nie stawia przede 
wszystkim na bezpieczeństwo w czasie prze-
budowy. Nie mówię o jakichś szlabanach, ale 
czy to naprawdę tak wielka inwestycja i wysi-
łek, aby postawić kilka tabliczek z informacją 
o zmianach? Poza tym wydaje mi się, że ludz-
kie życie nie ma ceny i jeśli jest potrzeba za-
stosowania środków szczególnej ostrożności 
– powinny być stosowane. 

Rozmawiał: Jakub Bajtler

Ludzie mówią, że…

Musimy oswoić się ze zmianami w ruchu drogowym i komunikacji PKP 
– cała linia otwocka i stolica to wielki plac budowy. Tak będzie przez naj-
bliższe lata. Coraz częściej z trudem odnajdujemy się w tych zmianach, a w 
konsekwencji wzrasta ilość wypadków komunikacyjnych, także ze skutkiem 
śmiertelnym. Czy odpowiedzialni za modernizację i rozbudowę sieci połą-
czeń komunikacyjnych zrobili wszystko, byśmy czuli się bezpiecznie?

STOP! UWAŻAJ!
Na torach potrzebne są dodatkowe ostrzeżenia – władze Józefowa zwróciły się 

do zarządu PKP PLK o możliwość zamontowania sygnalizacji świetlno-dźwiękowych 
na przejściach w Józefowie i Michalinie. 

Codziennie z przejść korzystają uczniowie szkól podstawowych nr 1, 2 i 3. W ocze-
kiwaniu na reakcję właściciela terenu – PKP, miasto wyposażyło przejścia przez tory 
dodatkowo o tablice ostrzegawcze na wysokości wzroku.

W naszym mieście
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Od jesieni tańsze Od jesieni tańsze 
bilety miesięcznebilety miesięczne
Dzięki imiennej karcie w kieszeniach józefowian może zostać 720 zł rocznie 
(w przypadku biletu 30-dniowego). Podczas sesji Rady Miasta, która odbyła 
się 6 kwietnia – radni jednogłośnie poparli propozycję ZTM złożoną wła-
dzom miasta Józefowa. Nowy system może zacząć obowiązywać po letnich 
wakacjach.

Józefowscy radni nie mieli wątpliwości, że 
warto przeznaczyć dodatkowe środki z budże-
tu miasta na dopłatę do biletów komunikacji 
miejskiej. Taką propozycję wdrożenia progra-
mu ulg otrzymały podwarszawskie gminy od 
ZTM i władz Warszawy.

28 marca odbyło się spotkanie samorzą-
dowców z władzami ZTM oraz Renatą Ka-
znowską, wiceprezydent m.st. Warszawy. 
Miasto Józefów reprezentowali burmistrz Sta-
nisław Kruszewski wraz z zastępcą Markiem 
Banaszkiem.

– Wielokrotnie postulowaliśmy rozsze-
rzenie pierwszej strefy biletowej o Józefów. 
Obecna propozycja jest wyjściem naprzeciw 
tym oczekiwaniom. To rozwiązanie mocno 
zbliża nas do pierwszej strefy – mówi Bana-
szek.

Wprowadzenie Karty Metropolitalnej 
umożliwia uruchomienie systemu dopłat do 
biletów długookresowych.

Jak jest obecnie
Za 30-dniowy bilet ZTM józefowianin płaci 

180 złotych. To o 70 złotych więcej niż oso-
ba mieszkająca w Falenicy – czyli w obrębie 
I strefy.

Karta Metropolitalna
Mieszkaniec Józefowa otrzyma specjalną, 

spersonalizowaną (ze zdjęciem, numerem in-
dywidualnym i danymi okaziciela) kartę, któ-
ra będzie uprawniała do zniżki w komunikacji 
miejskiej.

Karta Metropolitalna, tak jak zwykła karta 
miejska, umożliwi tańsze przejazdy Kolejami 
Mazowieckimi i wszystkimi środkami komu-
nikacji publicznej w Warszawie. Będzie kodo-
wana na 30 lub 90 dni, a wszystkie zniżki będą 
honorowane.

Kodowanie
Kartę będzie można odebrać w Urzędzie 

Miasta Józefowa, a kodować (ładować) w jed-
nym z dwudziestu Punktów Obsługi Pasażera 
w Warszawie.

Józefów wybiera wariant 
najlepszy dla mieszkańców

Podczas spotkania podwarszawskim gmi-
nom zaproponowano trzy systemy dopłat do 
każdej karty. Przykładowo w przypadku biletu 
normalnego 30-dniowego może to być: 60 zł, 
30 zł albo tylko 14 zł. Władze Józefowa zdecy-
dowały się na wariant maksymalny.

Opłaty
Oznacza to, że właściciel Karty Metropoli-

talnej za bilet 30-dniowy zapłaci 120 złotych. 
W skali roku daje to oszczędność w domowym 
budżecie w wysokości 720 złotych. Zyskają 
także podróżujący w stronę Otwocka. Obec-
nie cena normalnego biletu 30-dniowego dla 
pasażerów drugiej strefy to 112 zł. Po wpro-
wadzeniu karty metropolitalnej będzie to 52 
zł, a cena biletu miesięcznego – ulgowego 
w tej strefi e spadnie do 26 zł (obecnie 56 zł).

Ile zapłaci za to Józefów?
Raz na miesiąc ZTM wystawi miastu rachu-

nek bazując na faktycznej liczbie zakodowa-
nych kart. Z prognoz wynika, że rocznie dopła-
ty mogą wynieść ok. 300–350 tys. zł.

– Tym razem wiemy dokładnie, że nasze 
pieniądze będą służyć józefowianom – bo to 
do nich będzie skierowany bilet metropolital-
ny. Nie będziemy, jak to ma miejsce obecnie, 
płacić za komunikację dla mieszkańców innych 
miejscowości powiatu otwockiego – mówił 
Banaszek.

Rzeczywiście Jó-
zefów wraz z Otwoc-
kiem przekazują 
najwyższe dofi nanso-
wanie do SKM w po-
wiecie (tabela poni-
żej). Oznacza to, że 
z podatków józefo-
wian fi nansowana 
jest komunikacja 
dla innych miesz-
kańców powiatu 
otwockiego, któ-

rych władze nie poczuwają się do współfi nan-
sowania opłat.

Dla kogo Karta 
Metropolitalna?

Tylko dla mieszkańców Józefowa. Zostaną 
wdrożone specjalne procedury weryfi kacyjne. 
Oprócz bazy meldunkowej może być spraw-
dzane np. to, czy dana osoba odprowadza 
opłaty za wywóz odpadów komunalnych.

Kiedy nowy system 
zacznie obowiązywać?

Najprawdopodobniej po wakacjach. Do 
końca kwietnia ZTM czeka na deklaracje od 
samorządów, jakie opcje wybierają. Do koń-
ca czerwca będzie czas na podjęcie uchwały 
przez Radę Miasta oraz Radę Miasta st. War-
szawy. Następnie trzeba będzie przygotować, 
wdrożyć procedury, przeszkolić urzędników 
i zorganizować cały system wydawania kart. 
Prognozuje się, że w Józefowie zostanie wyda-
nych ok. 2–2,5 tysiąca kart.

Ile dopłacamy do SKM 
w 2018 roku 

Gmina/
powiat

Wysokość 
rocznego 

dofi nansowania

Procent 
dofi nanso-

wania

Powiat 
otwocki 250 000 zł 4,9%

Otwock 3 057 456 zł 59,8%

Józefów 1 528 728 zł 29,9%

Karczew 70 000 zł 1,4%

Wiązowna 100 000 zł 2,0%

Celestynów 55 000 zł 1,1%

Sobienie 
Jeziory 50 000 zł 1,0%

razem: 5 111 184* zł

Temat miesiąca



Zmiany w budżecie
W związku ze zmianą harmonogramu prac 

i otrzymaną dotacją zmniejszono wydatki 
o kwotę 2 139 286 zł, która zaplanowana była 
na ten rok, na modernizację i renowację bu-
dynku przy ul. Wyszyńskiego 2. Kwota ta prze-
chodzi do przyszłorocznego planu budżetu. 

Zwiększono planowane wydatki o: 45 000 zł 
na dofi nansowane funkcjonowania KM-SKM; 
500 000 zł na przebudowę dróg gruntowych; 
200 000 zł na gwarancje dla OSP Świdry Małe 
na pokrycie własnego wkładu na zakup śred-
niego samochodu ratowniczo-gaśniczego.

Skierowano do Komisji Oświaty, Kultury, 
Zdrowia i Sportu projekt uchwały w sprawie 
wydzielonych rachunków dochodów i wy-
datków nimi fi nansowanych w jednostkach 
budżetowych Miasta Józefowa prowadzą-
cych działalność w zakresie oświaty. Chodzi 
o gospodarowanie środkami uzyskanymi np. 
z wynajmu pomieszczeń, którymi dysponuje 
szkoła. 

Na wniosek mieszkańców ulica bez nazwy, 
która połączyć ma ul. Wyszyńskiego z Aleją 
Drogowców, zyskała nazwę Aleja Bluesa.

Podjęto uchwały w sprawie przystąpie-
nia do sporządzenia miejscowego planu za-
gospodarowania przestrzennego w rejonie 

zbiegu ulic Dobrej i Rejtana; terenu projek-
towanej drogi wojewódzkiej nr 801; w rejo-
nie ulic Kardynała Wyszyńskiego, Wawer-
skiej, Marii Budziszewskiej i Botanicznej. 

Zatwierdzono miejscowy plan zagospo-
darowania przestrzennego terenu w rejonie 
ul. Miłej, i 11 Listopada oraz terenu w rejo-
nie ul. Wczasowej, Letniskowej i Rejtana.

Podjęto jednogłośnie Stanowisko RM 
w sprawie nawiązania współpracy z samo-
rządem m.st. Warszawy w zakresie usług 
transportowych (szerzej informujemy 
o spersonalizowanej karcie metropolitalnej 
na str. 3) oraz Stanowisko w sprawie współ-
pracy z Fundacją TVN „Nie jesteś sam”.

Fundacja TVN w 2021 r. obchodzić będzie 
20-tą rocznicę powstania. Zarząd Fundacji 
podjął decyzję, aby uczcić tę okazję budując 
dom opieki przeznaczony dla osób starszych.

„Pragniemy, aby dom ten stał się wzorcową 
placówką tego typu w Polsce. Inwestycja bę-
dzie realizowana w standardach światowych 
ze wszelkimi udogodnieniami i zachowaniem 
potrzebnego profi lu medycznego” – czytamy 
w liście intencyjnym skierowanym do władz 
Miasta Józefowa.

Fundacja bardzo chciałaby zrealizować 
inwestycję właśnie w Józefowie, który „ze 
względu na swoje położenie i piękną przyrodę 
byłby idealnym miejscem”.

Inwestor deklaruje, że wybuduje dom opie-
ki wraz z ogrodzeniem i zagospodarowaniem 
zieleni. Miasto ma natomiast udostępnić nie-
odpłatnie działkę na ten cel. Po zakończeniu 
inwestycji prawa do obiektu mają zostać prze-
kazane miastu.

Projekt na każdym etapie ma być konsulto-
wany z Józefowem, aby wspólnie wypracować 
jak najlepszą jego wersję.

Władze Miasta Józefowa do pomysłu pod-
chodzą przychylnie.

– To wspaniała inicjatywa. Domy opieki dla 
osób starszych są bardzo potrzebne. Dlate-
go rekomendowaliśmy radnym, ten pomysł, 
szczególnie, że nowo powstały obiekt ma zo-
stać nam nieodpłatnie przekazany. Liczymy, 
że z usług domu opieki preferencyjnie będą 
mogli korzystać nasi mieszkańcy – mówił za-
stępca burmistrza Marek Banaszek.

Radni podzielili (choć nie jednogłośnie) 
przychylną opinię władz miasta i przyjęli sta-
nowisko w tej sprawie. 7 radnych było za 
(M. Batorski, W. Glinka, M. Jakubowska, P. Ka-
czorek, G. Kruk, C. Łukaszewski, U. Zielińska), 
6 wstrzymało się od głosu (P. Kołodziej, A. Ma-
sik, D. Podolski, A. Pyra, M. Walkiewicz, M. Wi-
niarczyk) – podkreślając, że do podjęcia stano-
wiska potrzebuje więcej szczegółów i odbycia 
rozmów z inwestorem.

– To stanowisko to tylko sygnał naszej do-
brej woli i otwartości na rozmowy. Szczegóły 
zostaną omówione i na pewno nie pozostawi-
my żadnych wątpliwości przed podpisaniem 
umów. Nie możemy sobie jednak pozwo-
lić, aby stracić taką szansę. Możemy dostać 
w prezencie gotowy obiekt, który może służyć 
także naszym mieszkańcom. Wiele gmin szala-
łoby z radości – podkreślał Banaszek.  

(WZ)

Sprawdzeniu postępu prac budowlanych 
przy nowym budynku poświęcone było, pod 
koniec marca, wyjazdowe posiedzenie Komisji 
Budżetowo-Gospodarczej. Radni pod wodzą 
Urszuli Zielińskiej spotkali się z kierownikiem 
budowy, który zreferował zakres wykonanych 
robót oraz przedstawił plan najbliższych dzia-
łań, po czym oprowadził komisję po lokalach 
na parterze. Nie umknęły uwadze radnych 
zewnętrzne klatki schodowe w postaci galerii 
z łukowatymi wykończeniami, z których pro-

wadzą odrębne wejścia do poszczególnych 
mieszkań. 

W budynku znajdzie się 39 lokali miesz-
kalnych o powierzchni użytkowej od 23 do 
55 mkw., w tym na parterze jedno mieszka-
nie w pełni przystosowane dla osoby niepeł-
nosprawnej. Każdy lokal składał się będzie 
z przedpokoju wraz z aneksem kuchennym 
oraz łazienki i – w zależności od metrażu 
– jednego lub dwóch pokoi. 

Przy budynku zaplanowano 39 miejsc 

parkingowych, które zlokalizowane będą od 
strony ul. Wiązowskiej. Zakończenie prac bu-
dowlanych zaplanowane jest na koniec sierp-
nia tego roku.

Wojciech Siergiejuk
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XLVI sesja Rady Miasta
W obecności 13 radnych i kierownictwa Urzędu Miasta odbyła się 6 kwietnia 
br. XLVI sesja Rady Miasta. Uchwalono: 

Radni zwizytowali budowę
Z każdym rokiem Józefów powiększa miejską bazę lokali komunalnych. W ubie-
głym roku przybyło 30 mieszkań w budynku przy ul. Rejtana 1B. W sierpniu 
tego roku miasto wzbogaci się o 39 nowych lokali komunalnych w budynku 
wielorodzinnym powstającym przy ul. Wiązowskiej 97.

Samorząd



Goście mieli okazję zapoznać się z działal-
nością edukacyjną placówki, bazą dydaktycz-
ną oraz jej licznymi atutami. Na początku były 
występy artystyczne. – Uczymy się, rozwijamy 
talenty, ale co to byłoby za życie, gdyby nie 
można było trochę połobuzować. Jeśli chce-
cie, żeby życie szkolne nie było nudne – zapra-
szamy do nas – zachęcała jedna z prowadzą-
cych uczennic. Na dowód tego zebrani mogli 
podziwiać próbkę talentów wokalno–recyta-
torskich w wykonaniu świetlicowych wycho-

wanków z klas pierwszych. Starsi uczniowie 
świetnie opanowali umiejętność robienia cze-
goś z niczego, grając na plas  kowych kubkach, 
wykonując akrobacje z cymbałkami i pałecz-
kami. Nie mogło także zabraknąć szkolnego 
zespołu tanecznego.

– Mam nadzieję, że obecni tu młodzi lu-
dzie już we wrześniu będą uczniami tej szko-
ły – rekomendowała dyrektor Lidia Krupa, by 
następnie, posiłkując się zdjęciami, dokonać 
prezentacji placówki. Nowoczesny budynek, 

profesjonalna hala sportowa, basen, boiska 
i doskonale wyposażone pracownie to niewąt-
pliwe atuty placówki. Co warte podkreślenia 
„Trójka” kładzie duży nacisk 
na nauczanie języków ob-
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Galę wręczenia certyfi katów zorganizował 
Instytut Zarządzania i Rozwoju Jakości. W jej 
trakcie wyróżniono menedżerów 16 placówek 
szeroko rozumianego sektora ochrony zdro-
wia z całej Polski, którzy pozytywnie przeszli 
procedurę ewaluacyjną w programie i otrzy-
mali nagrody za nowoczesne, innowacyjne 

i skuteczne zarządzanie jakością w swoich jed-
nostkach. Wśród nich znalazła się Przychodnia 
Miejska w Józefowie. 

Laur podczas uroczystości odebrali dy-
rektor placówki – Maria Kurcz, przełożona 
pielęgniarek – Elżbieta Siwek oraz zastępca 
burmistrza Józefowa – Marek Banaszek.

– Bardzo cieszymy się, że doceniono na-
sze starania i dbałość o to, aby mieszkańcom 
Józefowa zapewnić wysoką jakość usług. Na 
pewno nie zamierzamy osiąść na laurach 
– deklaruje zastępca burmistrza Marek Ba-
naszek.

Oceniając placówkę w programie „Wyso-
ka Jakość w Ochronie Zdrowia” komisja bada 
m.in. czy uczestnik konkursu stosuje nowocze-
sne metody i techniki zarządzania, czy zapew-
nia wysoką jakość swoich świadczeń (usług 
lub oferowanych produktów) i w jaki sposób 
tę jakość osiąga oraz czy inwestuje w zasoby 
sprzętowe i kadrowe niezbędne, aby świad-
czyć swoje usługi na odpowiednio wysokim 
poziomie. Komisja ocenia także jak uczestnik 
konkursu jest postrzegany przez swoich pa-
cjentów, jakie ma doświadczenie w realizacji 
świadczeń na rynku ochrony zdrowia i jakie 
sukcesy oraz osiągnięcia w tej dziedzinie po-
siada. Godło „Wysoka Jakość w Ochronie 
Zdrowia” przyznawane jest podmiotom wy-
różniającym się wysoką jakością świadczeń, 
nowoczesnym modelem zarządzania oraz tro-
ską o budowanie jak najlepszych relacji z pa-
cjentami.

Nagrody za nowoczesne, innowacyjne i skuteczne zarządzanie

Miejska Przychodnia 
z certyfi katem jakości
26 marca 2018 roku w Rezydencji Belweder-Klonowa Kancelarii Prezydenta 
Rzeczypospolitej Polskiej w Warszawie miało miejsce uroczyste podsumowa-
nie kolejnej, IV edycji Ogólnopolskiego Konkursu i Programu Certyfi kacji Pod-
miotów Branży Medycznej „Wysoka Jakość w Ochronie Zdrowia”.

W „Trójce” dzień otwarty
23 marca Szkoła Podstawowa nr 3 im. Łączniczek Armii Krajowej otworzyła 
swoje podwoje dla kandydatów na pierwszaków i siódmoklasistów oraz ich 
rodziców. W piątkowe popołudnie szkolna aula wypełniona była po brzegi, 
a znalezienie wolnego miejsca na zaparkowanie auta graniczyło z cudem.

 cd. na str. 6

Certyfi katy „Wysoka Jakość w Ochro-
nie Zdrowia” przyznawane są od 
2015 roku. Promują one najlepsze pol-
skie placówki, instytucje i fi rmy dzia-
łające w branży medycznej i branżach 
pokrewnych, np. farmaceutycznej. 
Certyfi katy otrzymują m.in. szpitale, 
przychodnie, praktyki lekarskie, fi rmy 
medyczne, laboratoria, stacje pogoto-
wia ratunkowego itp. 

Bezpieczeństwo



6 PISMO SAMORZĄDOWE 
Kwiecień 2018 nr 4 (298)

Funkcja edukacyjna
Józefowskie miasteczko jest miejscem, 

gdzie funkcjonariusze służb mundurowych, 
w ramach zajęć wychowania komunikacyjne-
go realizowanych w naszych szkołach podsta-
wowych, przygotowują małoletnich kandyda-
tów do egzaminu na kartę rowerową. Jazda po 
nim ma ich nauczyć bezpiecznego poruszania 
się rowerem, wykorzystywania wiedzy teo-
retycznej w rozpoznawaniu i przestrzeganiu 
znaków drogowych. Poza tym uczy integracji 
i jazdy z innymi rowerzystami. Mniejsze dzieci 
natomiast zapoznają się z ruchem pieszych, co 
powoduje, że miasteczko pełni funkcję eduka-
cyjną.

Czynne codziennie 
– do zmroku

Dla osób indywidualnych miasteczko czyn-
ne jest codziennie od godz. 16.15 oraz w week-
endy od godz. 8.00 - do zmroku. 

Jeśli ktoś chciałby skorzystać ze wsparcia 
funkcjonariuszy straży miejskiej w Józefowie 
w zakresie zasad ruchu drogowego, proszony 
jest o kontakt w godzinach dyżurów strażni-
ków do piątku w godzinach 16.00–18.00 oraz 
w soboty i niedziele w godzinach 10.00–14.00.

Do korzystania z infrastruktury miastecz-
ka zapraszamy osoby indywidualne w wieku 
3–12 lat oraz grupy zorganizowane tych, któ-

rzy potrafi ą samodzielnie jeździć rowerem i są 
wyposażeni w kaski ochronne. 

Rady dla dzieci:
1. Zawsze miej w widocznym miejscu elemen-

ty odblaskowe. Zanim wsiądziesz na rower 
sprawdź czy działa jego oświetlenie.

2.  Jadąc na rowerze nie rozmawiaj przez tele-
fon.

3. Do szkoły chodź zawsze główną drogą. 
Nie przechodź „na skróty” przez miejsca 
ustronne, którymi chodzi mało osób.

4.  Jeśli nie ma chodnika idź poboczem z lewej 
strony jezdni.

5.  Przez ulicę przechodź w miejscach wyzna-
czonych, na pasach, zawsze na zielonym 
świetle.

6.  Jeśli jesteś zaczepiany przez nieznajomego 
powiadom o tym niezwłocznie rodziców 
lub opiekunów.

7.  Nie przyjmuj od nieznajomych żadnych 
prezentów w postaci słodyczy, zabawek, 
pieniędzy itp.

8.  Nie ufaj obcym. Nie oddalaj się z nimi od 
miejsca zamieszkania czy zaprzyjaźnionej 
grupy osób.

9.  Klucze od mieszkania noś w miejscu niewi-
docznym dla obcego.

10. Jeśli nieznajomy zapyta cię o drogę, pod 
żadnym pozorem nie wsiadaj z nim do sa-
mochodu, którym jedzie.

Rady dla rodziców:
1.  Pamiętaj, aby Twoje dziecko zawsze było 

widoczne na drodze i nosiło odblaski.
2.  Zapoznaj dziecko z podstawowymi zasa-

dami bezpieczeństwa ruchu drogowego 
(aby zachowało szczególną ostrożność na 
pasach, podczas przechodzenia przez ulicę 
czy na przystanku autobusowym).

3.  Korzystaj z auta w sposób bardzo odpowie-
dzialny. Pamiętaj, że zachowanie dziecka 
często bywa trudne do przewidzenia. Zwol-
nij, gdy zbliżasz się do miejsca, w którym 
znajduje się szkoła, przedszkole czy plac 
zabaw.

4.  Dowożąc dziecko do szkoły w wieku do 
12. roku życia pamiętaj o przepisach doty-
czących używania urządzeń ochronnych. 
Na przednim siedzeniu dziecko do 12 lat 
może być przewożone wyłącznie w foteliku 
ochronnym.

5.  Dowożąc dziecko do szkoły należy zatrzy-
mać się w miejscu dozwolonym tak, aby nie 
ograniczyć widoczności innym kierującym 
i pieszym przechodzących przez jezdnię. 
Nigdy nie parkuj w zatoczce autobusowej. 
Zapewnij dziecku bezpieczeństwo, kiedy 
wsiada i wysiada z samochodu.

Kierowco!
Pamiętaj, Twoja postawa jako kierujące-

go pojazdem oraz zachowanie na drodze jest 
świadectwem tego, czy naprawdę zależy Ci 
na bezpieczeństwie najmłodszych uczestni-
ków ruchu drogowego.

Wiole  a Sztengauzer
Referat Oświaty, Kultury, Zdrowia i Sportu 

Rowerzyści na start
Wiosna. Ruszamy na rowerowe szlaki. Najlepszym miejscem do nauki zasad 
ruchu drogowego, doskonalącym umiejętności kierowania rowerem w wa-
runkach zbliżonych do rzeczywistych, jest Miasteczko Ruchu Drogowego. 

cych. Wzorem aktualnego rocznika planowane 
jest utworzenie klasy dwujęzycznej (angielski 
w wymiarze pięciu godzin tygodniowo, a także 
geografi a i biologia częściowo w tym języku).

Zwiedzanie szkoły było punktem, na który 
najbardziej oczekiwano. Kandydaci i ich rodzi-
ce podkreślali organizację i porządek w pla-
cówce. Wzdłuż korytarza administracyjnego 
przygotowano zabawy i zajęcia dla najmłod-
szych. W salach z nauczycielami pracowali 
przede wszystkim uczestnicy kół zaintereso-
wań. Aktywnie pracowało koło wolontariatu, 
którego członkowie z wielkim zapałem wcielili 
się w role przewodników. 

Zapytaliśmy rodziców, 
co sądzą o szkole 
i wprowadzonych zmianach 
w systemie oświaty. 

Wiole  a Nojek: Spodziewałam się więcej 
szczegółów dotyczących programu, a nie ogól-
ników. Naprawdę żałuję, że syn nie może kon-
tynuować nauki w „Dwójce”. Szkoła jest duża 
i piękna, ale wszystko okaże się we wrześniu, 
gdy syn pójdzie do siódmej klasy. 

Olga Lipska: Jestem zadowolona z pierwszej 
części spotkania. Zwiedzanie budynku także na-
pawa optymizmem – przestronny, baza dydak-
tyczna na wysokim poziomie. Tak się złożyło, że 
przenosimy z mężem do „Trójki” dwóch synów, 
z czego młodszy rozpocznie edukację w klasie 
pierwszej, a starszy w siódmej. Wszelkie infor-
macje dotyczące rekrutacji śledziłam na bie-
żąco, również przepływ wiadomości pomiędzy 
rodzicami, a wychowawcami jest na dobrym 
poziomie. Jestem dobrej myśli co do tutoringu, 
który prowadzony jest w szkole. Zatrudnieni są 
przeszkoleni trenerzy odkrywający nowe talen-
ty, co stanowi cenną inicjatywę. Mam wraże-
nie, że w szkole podstawowej indywidualne po-

dejście do ucznia jest trochę zaniedbane. Mam 
nadzieję, że tu relacja między nauczycielem 
i uczniem się pogłębi. Co do reformy w oświa-
cie, myślę że nasza gmina na tle np. tych z War-
szawy dobrze sobie poradziła. Nie było szumu 
informacyjnego, wszystko było zorganizowane 
w odpowiednim czasie.

Anna Ketner: Nie podoba mi się, że nie ma 
możliwości zadeklarowania nauki w wybranym 
przez ucznia języku. Klasa dwujęzyczna mi nie 
odpowiada, córka chciała uczyć się hiszpańskie-
go. Właściwie nie wiem co robić. Co do reformy, 
to miałam nadzieję, że dawne gimnazjum prze-
kształci się w liceum. Niestety, stało się inaczej. 

Wioletta Wojtaszek: Jestem pozytywnie 
nastawiona. Budynek duży, sale świetnie wy-
posażone. Córka przymierza się do egzaminu 
uprawniającego do nauki w klasie dwujęzycz-
nej. Co do zmiany szkoły, to jest trochę zamie-
szania. Nie wszystkie informacje przepływają 
prawidłowo, zobaczymy przyniesie wrzesień.

W naszym mieście

cd. ze str. 5 
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W 1995 r. miasto właściwie nie miało ani sieci wodociągowej ani kanalizacyjnej. 
Józefów aspirował do miana uzdrowiska, a dymiły w nim kominy dużych 
kotłowni wyrzucając do atmosfery duże ilości dwutlenku siarki i azotu. 
Brak infrastruktury systematycznie powiększał zanieczyszczenia gleby 
i powietrza, a brak dobrej wody miał wpływ na zdrowie mieszkańców.

Józefowianie samorządność mieli chyba 
we krwi, bo jeszcze przed przemianą ustro-
jową podejmowali działania mające na celu 
podniesienie standardów życia w mieście nie 
czekając na umożliwiające to ustawy.

Społeczny Komitet Gazyfi kacji
Pierwszą inicjatywą mieszkańców dla po-

prawy sytuacji było powołanie w 1982 r. Spo-
łecznego Komitetu Gazyfi kacji. Komitet działał 
6 lat i wybudował ok. 42 km gazociągu. Gazo-
ciąg objął swoim zasięgiem Michalin Zachodni 
do ul. Polnej i cmentarza, osiedle Błota, Aleję 
Nadwiślańską, Świdry Małe i Nową Wieś.

II kadencja 1994–1998
Gdy opadły nieco polityczne emocje pierw-

szych samorządowych lat w Józefowie bur-
mistrzowie Adam Strug, a potem Zygmunt 
Semeniuk wzięli się za budowę zaniedbanej 
miejskiej infrastruktury.

W II kadencji samorządu dla poprawy bez-
pieczeństwa rozpoczęto budowę sieci oświe-
tlenia ulicznego.

W 1996 roku, z inicjatywy Stanisława Kru-
szewskiego, zadecydowano o rozpoczęciu 
budowy osiedli w systemie TBS (szerzej o tym 
pisaliśmy w „JnŚ” nr 3/297).

W 1995 roku powstała stacja uzdatnia-
nia wody, a w 1997 r. rozpoczęto budowę 
kanalizacji sanitarnej w Józefowie.  

III kadencja 1998–2002 
Od 1998 r. burmistrz Stanisław Kruszewski 

wraz z radnymi (na czele Rady Miasta Adam 
Strug) z powodzeniem kontynuowali rozbu-
dowę infrastruktury miejskiej wprowadzając 
kolejne innowacje i szukając nowych źródeł 
fi nansowania.

Uruchomiono centralną przepompownię 
ścieków, a tym samym pierwszy odcinek sie-
ci kanalizacyjnej. Jednocześnie ruszały pra-
ce przy budowie kolejnych odcinków sieci 
wodociągowej i kanalizacyjnej.

W 1999 roku rozpoczęto budowę budyn-
ku, w którym już dwa lata później korzystać 
można było z krytej pływalni, w kolejnym roku 
z hali widowiskowo-sportowej i gimnazjum, 
które otworzyło swoje podwoje pierwszym 
uczniom. 

29 lipca 2001 roku odbyło się uroczyste od-
słonięcie Pomnika Łączniczek AK.

IV kadencja 2002–2006
W tej kadencji, po raz pierwszy, pojawiły 

się w miejskim budżecie środki z Unii Europej-
skiej, które otworzyły przed Józefowem nowe 
możliwości rozwoju dzięki perspektywicznym 
inwestycjom.

W 2004 roku została wyróżniona tytułem 
„Budowy Roku 2003” jedna z najbardziej im-
ponujących miejskich inwestycji – budynek 
mieszczący w sobie centrum sportowo-rekre-
acyjne oraz gimnazjum.

V kadencja 2006–2010
To w tej kadencji Józefów zaczął przodować 

w ogólnopolskich rankingach najlepszego wy-
korzystania środków europejskich, gospodar-
skiego ich wykorzystania. Między innymi zajął 
7. miejsce z tytułem „Diamentu Wspólnoty” 
w ranking Pisma Samorządu Terytorialnego 
„Wspólnota” za cztery lata zarządzania i skok 
rozwojowy gminy. Wysoko oceniano też nasze 
europejskie aspiracje (ranking „Europejska 
gmina – europejskie miasto”).

Perły samorządu
A potem było jeszcze lepiej. Józefów osią-

gał coraz wyższe lokaty w rankingach polskich 
samorządów – doceniano zarządzanie gminą 
oraz umiejętne i sprawne wykorzystanie fun-
duszy europejskich.

Mocnym akordem była nagroda „Perła Sa-
morządu 2015” dla Stanisława Kruszewskiego 
i tytuł najlepszego w kraju włodarza miasta do 
100 tys. mieszkańców w 25-leciu samorząd-
ności. 

W kategorii miast i gmin, gdzie oceniano 
postęp jaki nastąpił w ciągu ćwierćwiecza, Jó-
zefów załął 11. miejsce w kraju.

W roku kolejnych wyborów samorządowych w cyklu publikacji o tym, jak wykorzystaliśmy szansę 
samorządności i co samorządy zmieniły w naszym życiu, chcemy odświeżyć pamięć świadków i uczestników 
tej części historii miasta. Dla młodych obywateli Józefowa będzie to lekcja historii w pigułce.

Dbamy o wygodę mieszkańców i ekologię, dlatego…

Tu mieszka się najlepiej
czyli o tym, jak równamy do europejskich standardów
Nasz samorząd • Inwestycje • 1990–2018 • Część II

Z MIEJSKICH ARCHIWÓW 

Na
sz

 sa
m

or
zą

d 
• 

In
w

es
ty

cje
 •

 1
99

0–
20

18
 •

 C
zę
ść

 II



8 PISMO SAMORZĄDOWE 
Kwiecień 2018 nr 4 (298)

Pierwsze kroki
  1995 r. – powstała stacja uzdatniania wody
  1997 r. – rozpoczęto budowę sieci kanali-
zacyjnej i przepompowni ścieków
  1998 r. – pierwsze ścieki popłynęły do 
oczyszczalni w Otwocku
 Do 2001 r. – powstało 37 km sieci wodo-
ciągowej
  do 2004 r. – powstało w Józefowie prawie 
20 km sieci kanalizacyjnej 

 W połowie roku 2005 ruszyły pierwsze 
prace budowlane projektu, który przewi-
dywał wykonanie 23 km sieci wodociągo-
wej oraz 24,5 km kanalizacyjnej – kosztem 
35,6 mln zł – z tego 21,5 mln zł to dofi -
nansowania na podstawie umowy miasta 
z wojewodą mazowieckim.

Pierwsze dofi nansowanie z UE 
W grudniu 2004 roku podpisano umowę 

na rozbudowę sieci wodociągowo-kanaliza-
cyjnej, współfi nansowaną ze środków Unii 
Europejskiej (ZPOR – Zwiększenie potencjału 
inwestycyjnego regionu).

Brak infrastruktury stanowił podstawową barierę uniemożliwiającą rozwój miasta. Stąd decyzja Rady Miejskiej 
o przyspieszeniu budowy sieci rozprowadzania wody, a jednocześnie o zakończeniu negocjacji z Otwockiem w spra-
wie porozumienia dotyczącego budowy kanalizacji sanitarnej i odbioru ścieków z Józefowa.  

Nie od razu Józefów skanalizowano…
Czyli jak żegnaliśmy się z szambami i pracowaliśmy na efekt ekologiczny

Do 1998 roku, kiedy to pierwsze ścieki popłynęły w Józefowie do nowo wybudowanej przepompowni, mieszkaliśmy 
w mieście – ogrodzie, po którym kursowały szambiarki, a nieszczelne często szamba niszczyły środowisko naturalne.

W 2014 roku prawie 95 proc. mieszkańców może już korzystać z wody i kanalizacji.

Dziś budujemy samodzielną, nowoczesną oczyszczalnię ścieków, żeby obniżyć i ustabilizować ich cenę. Wykonanie 
tego cywilizacyjnego skoku zabrało nam kilkanaście lat, objęło dwa projekty współfi nansowane z funduszy Unii Euro-
pejskiej, a również sporo odcinków wybudowano własnym sumptem ze środków miasta. Łącznie w józefowską sieć 
wodną (150 km) i kanalizacyjną (138 km) zainwestowaliśmy prawie 170 mln zł, z czego środki UE to 77 mln zł.

Józefów nad Świdrem nr 6 (78) 1998 – Budowa sieci wodociągowej 

Czerwiec 1994 roku. Rozpoczęły się prace budowlane w stacji uzdatniania wody

O wodę i o lasy chodzi
– Na naszych oczach Józefów zmieniał 

się w czyste miasto z dobrą wodą, z na-
dzieją na ratunek dla schnących sosno-
wych lasów. Bo właśnie o wodę i o lasy 
chodzi w budowie wodociągu i kanalizacji. 
Bo przyłączenie się do kanalizacji to rezy-
gnacja z szamba, a eliminacja szamba to 
zdrowa woda nawet płytko pod ziemią. Zaś 
wodociąg oznacza, że w kranach pojawia 
się woda z głębokich ujęć, oszczędzających 
wody podskórne zasilające korzenie drzew. 
Czy warto więc inwestować w infrastruktu-
rę – odpowiedź nasuwa się sama. 

Adam Strug 
– burmistrz miasta Józefowa 1994–1995, 

przewodniczący RM 1998–2002 
[„JnŚ” marzec 2007 nr 03 (167)]
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Ten I etap projektu realizowanego w tro-
sce o poprawę środowiska naturalnego za-
kończono w lipcu 2007 roku – zbudowano 
około 26 km sieci wodociągowej i tyleż ka-
nalizacyjnej. 

Na inwestycję wydano 32 mln zł, z czego 
dokładnie 73,23 proc. to dofi nansowanie 
z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regio-
nalnego, Unii Europejskiej, a reszta – nie-
wiele ponad jedna czwarta – to własne 
środki miasta.

Lata 2008–2014 
– kolejne 60,2 mln zł z UE

Na ten okres przypada realizacja projektu 
„Rozbudowa sieci wodociągowej i kanaliza-
cji sanitarnej na terenie Józefowa” współfi -
nansowanego przez Program Operacyjny In-
frastruktura i Środowisko oś Priorytetowa: I 
Gospodarka wodno-ściekowa. Projekt miał 
wysokie dofi nansowanie z funduszy Unii Eu-
ropejskiej, bo aż 60,2 mln.

W ramach tej inwestycji powstały kolejne 
62 km wodociągu oraz 78 km kanalizacji.

W tym okresie odnotowujemy następują-
ce etapy:

  2012 – Hydrosfera zyskuje sześć nowych 
fi ltrów Culligana służących do uzdatniania 
wody 
  2013 – 95 proc. mieszkańców ma lub zy-
skuje dostęp do wody i kanalizacji 
 Maj 2014 – zakończenie rozbudowy i mo-
dernizacji Stacji Uzdatniania Wody w celu 
zwiększenia możliwości produkcji wody 

do 220 m³/h oraz zwiększenia pojemno-
ści magazynowych uzdatnionej wody do 
1300 m³. W ten sposób zaspokojone zo-
stało zapotrzebowanie na wodę dla całego 
miasta z perspektywą jego dalszego rozwo-

ju na długie lata. Zamontowany został m.in. 
system ciągłego monitoringu jakości wody 
poprzez pomiar zawartości żelaza i man-
ganu oraz jakości wody surowej poprzez 
montaż systemu Symbio.

Burmistrz Zygmunt Semeniuk na pierwszym odcinku sieci kanalizacji w Józefowie – ul. Świderska róg Powstańców Warszawy

Dzięki sprzyjającej aurze roboty budowlane w 2005 roku trwały jeszcze w grudniu

W marcu 2006 roku jeszcze leżał śnieg, ale w kwietniu praca szła już pełną parą

W lipcu 2012 r. w rankingu „Złota 
Setka Samorządów” dziennika „Rzecz-
pospolita” Józefów znalazł się na 
13. miejscu w kategorii gminy miejskie 
i miejsko-wiejskie. 

Wyróżnione zostały samorządy dba-
jące o swój rozwój, o podniesienie ja-
kości życia mieszkańców, zachowujące 
jednocześnie reguły odpowiedzialności 
i bezpieczeństwa fi nansowego.

Dzieje się coś ważnego
– Jedno z najmilszych wspomnień to 

dzień, w którym po raz pierwszy popły-
nęły ścieki z Józefowa do Otwocka. We 
wrześniu 1998 r. uroczyście otworzyliśmy 
przy ul. Jarosławskiej funkcjonującą do 
dziś przepompownię ścieków. Było prze-
cięcie wstęgi, toast lampką szampana 
i powszechne poczucie, że dzieje się coś 
ważnego, co znacznie poprawi jakość ży-
cia józefowian.

 Zygmunt Semeniuk 
– burmistrz miasta Józefowa 1995–1998 

[„JnŚ” czerwiec 2015 nr 6 (264)]
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  5 września 2014 odbyły się uroczystości 
na zakończenie projektu „Rozbudowa sie-
ci wodociągowej i kanalizacji sanitarnej na 
terenie Józefowa”. Na uroczystość przybyli 

przedstawiciele władz powiatu i ościen-
nych gmin oraz Regionalny Dyrektor 
Ochrony Środowiska w Warszawie – Alek-
sandra Atłowska. Stanisław Kruszewski 

– burmistrz Józefowa odsłonił tablicę 
pamiątkową. Goście zwiedzili też stację 
uzdatniania wody rozbudowaną i zmo-
dernizowaną w ramach projektu. Na-
stępnego dnia odbył się w siedzibie Hy-
drosfery piknik rodzinny dla mieszkańców 
Józefowa.

2014–2016 kolejna pula z UE 
Kolejne dofinansowanie miasto uzyska-

ło na projekt „Kontynuacja rozbudowy sieci 
wodociągowej i kanalizacji sanitarnej na te-
renie Józefowa – dokumentacja techniczna” 
– wkład ze środków unijnych opiewał na 
99 tys. zł. Inwestycja obejmowała zaprojek-
towanie kolejnych odcinków sieci wodno-ka-
nalizacyjnej (11 km wodociągu i 16 km kana-
lizacji).

 W ramach kontynuacji rozbudowy sieci 
wodno-kanalizacyjnej w 2016 roku zosta-
ła wykonana dokumentacja techniczna za 
kwotę ok. 150 000 zł. 

Budowa kanalizacji w ul. Budziszewskiej – rok 2011

Budowa sieci wodociągowej metodą bezwykopową – czerwiec 2011 roku

Budowa przyłącza kanalizacyjnego jest o wiele prostsza od budowy kanalizacji w ulicy

W grudniu 2014 roku Józefów zdo-
był drugą nagrodę „Orły Polskiego 
Samorządu” oraz „Gmina Roku 2014” 
– przyznawaną w ramach Narodowego 
Programu Promocji – Polska Przedsię-
biorczość. Oceniano efektywne wyko-
rzystanie środków unijnych, inwestycje, 
dbałość o jakość życia mieszkańców. 

Wyprzedzamy harmonogram
Dzięki środkom uzyskanym z Unii Eu-

ropejskiej, w ramach projektu ZPORR 
2008–2014, znacznie szybciej niż w latach 
poprzednich postępuje budowa wodocią-
gów i kanalizacji. 

Wyprzedzamy planowany harmono-
gram prac i wszystko wskazuje na to, że 
wyznaczone zadania zostaną wykonane 
na pół roku przed obowiązującym termi-
nem. Formalne ukończenie tych zadań na-
stąpi 30 września br. Na ponad 60 ulicach 
lub ich odcinkach, będzie można podłączyć 
się do sieci wodociągowej, a na ok. 70 uli-
cach – do kanalizacji – mówiła inż. Mariola 
Jaśkiewicz, ówczesna kierownik Referatu 
Inwestycji Urzędu Miasta. 

[„JnŚ” lipiec 2006 nr 03 (159)]
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 Dalsza rozbudowa sieci wodociągowej 
i kanalizacji sanitarnej na terenie Józefowa 
– 587 011 zł. 
  Sukcesywnie kontynuowane jest projekto-
wanie i budowa sieci wodno-kanalizacyj-
nej w Józefowie, w tym: w ul. Parkingowej 
(dokumentacja techniczna) – 42 400 zł, 
w ul. bez nazwy/za Parkingową – 22 000 zł, 

w ul. Wawerskiej (od nr 24 do nr 34) 
– 183 016 zł, w ul. Sikorskiego (Matejki–To-
polowa) – 353 242 zł, w ul. Dobrej (Nieza-
pominajki–Jałowcowa) oraz w ul. Niezapo-
minajki (Dobra–Kwiatowa) – 100 060 zł, 
w ul. Zielonej (Sienkiewicza–Wawerska) 
– 38 330 zł, w ul. Staszica (Polna–Zielona) 
– 30 830 zł, w ul. bez nazwy/za Parkingową.

Zdrój wodny na placu zabaw przy ulicy Długiej

Rozbudowana Stacja Uzdatniania Wody przy ul. Drogowców 10

 Od września 2014 roku dzieci ze szkół 
podstawowych nr 1 i 2 mogą korzystać 
ze zdrojów wodnych, tzw. pijek wybu-
dowanych przy boiskach szkolnych. 
 Wody ze zdrojów można się napić tak-
że na placu zabaw przy ul. Długiej i na 
miejskich terenach sportowo-rekre-
acyjnych nad Świdrem.

23 października 2014 roku Józefów 
został wyróżniony w kategorii Pozy-
skiwanie środków unijnych w I edycji 
konkursu „EKOpozytyw MAZOWSZA” 
dla najlepszych benefi cjentów współ-
pracujących z Wojewódzkim Fundu-
szem Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Warszawie w 2013 roku.

Pod społecznym nadzorem
Muszę przyznać, że mieszkańcy są 

ogromnie wyrozumiali i zdają sobie spra-
wę z faktu, że to największa inwestycja 
w dziejach Józefowa, dzięki której wyko-
nujemy cywilizacyjny skok odcinający nas 
od udręki przeciekających szamb i że już 
niebawem aż 94 proc. józefowskich do-
mostw będzie miało dostęp do kanalizacji, 
a 75 proc. do wody. Mocno, merytorycznie 
nas wspierają, sprawując społeczny nad-
zór nad każdym fragmentem robót, a na-
wet zdarza nam się usłyszeć z ust miesz-
kańców pochwały. 

Marzena Czerbniak 
– kierownik Jednostki Realizującej Projekt

[„JnŚ” sierpień 2013 nr 8 (242)]

LICZNIK OSÓB 
DO PODŁĄCZENIA
DO WODOCIĄGU*

* stan na 15.09.2014 r.

0 0 2 2 0 5

LICZNIK OSÓB 
DO PODŁĄCZENIA
DO KANALIZACJI*

* stan na 15.09.2014 r.

0 0 3 1 6 5

Tak motywowaliśmy mieszkańców 
do osiągnięcia efektu ekologicznego

Statystyczny mieszkaniec Józefowa produkuje ponad 100 litrów ścieków dziennie.
Przeciętna józefowska rodzina wytwarza ponad 10 m3 ścieków miesięcznie.
Nasza sieć kanalizacji to ponad 4800 gospodarstw domowych podłączonych do kanaliza-
cji oraz liczne zakłady usługowe i budynki użyteczności publicznej.
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Aktualnie:
Kolejnym etapem rozbudowy infrastruk-

tury miała być budowa własnej oczyszczalni 
ścieków. Wstępny projekt koncepcyjny po-
wstał na początku 2012 roku. W czerwcu 
2014 roku miasto podpisało umowę o dofi -
nansowanie inwestycji ze środków Programu 
Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko. 
Wartość inwestycji zapisana w umowie mia-
ła wynieść 21,2 mln zł, w tym dotacji unij-
nej – ponad 13 mln zł. W ramach projektu 
w 2015 roku miała zostać wybudowana nie 
tylko oczyszczalnia ścieków, ale i fragment 
sieci wodno-kanalizacyjnej.

Wskutek działań organizacji ekologicznych 
(Otwockie Sosny) oraz społecznych (Stowa-
rzyszenie Kocham Józefów oraz Stowarzy-
szenie SIES), które zaskarżyły wydane przez 
starostę powiatu pozwolenie na budowę 
oczyszczalni, nastąpiło poważne opóźnienie.

Niestety, pomimo iż wszystkie zarzuty zo-
stały odsunięte, to w rezultacie nie udało się 
rozpocząć terminowo prac i miasto straciło 
unijne dofi nansowanie.

Maksimum efektu, 
minimum uciążliwości 

Impulsem dla poszukiwania własnych roz-
wiązań był cenowy dyktat monopolisty, jakim 
stało się otwockie OPWiK. 

Dlaczego budujemy oczyszczalnię? Chce-
my mieć wpływ na: 

  jakość oczyszczania spełniającą najwyż-
sze możliwe normy,
  racjonalną, uzasadnioną cenę,
  funkcjonowanie oczyszczalni w sposób 
nieuciążliwy dla otoczenia.

Józefów, dbając o środowisko, narzuca so-
bie wysokie standardy ekologiczne. Oczysz-
czalnia będzie zapewniać osiąganie lepszych 
parametrów ścieków oczyszczonych niż te 
wymagane unijnymi dyrektywami. 

 Nasz obiekt przewidziany jest do obsługi 
18 tys. RLM (jednostek odpowiadających 
jednemu mieszkańcowi). Jednak wydaj-
ność obiektu może sięgnąć 100 tys. RLM. 
  Zrzut oczyszczonych ścieków, będzie usy-
tuowany w odległości niezakłócającej 

możliwości plażowania latem, kąpieli 
i uprawiania sportów.
 Minimalna ilość odpadów – dzięki prasie 
tłokowej zwiększającej stopień odwodnie-
nia osadów do około 30 procent.
  Bez przykrych zapachów – całość proce-
sów technologicznych będzie przebiegała 
w hermetyzowanych pomieszczeniach. 
Budynki zostaną wyposażone w wentyla-
cję połączoną z fi ltrami pochłaniającymi.
 Nieuciążliwa dla otoczenia – osady trafi ać 
będą do siedmiotonowych kontenerów. 
Będzie ich zaledwie tyle, że będą odbie-
rane przez tylko jeden samochód raz lub 
dwa razy w tygodniu.
 Ulokowanie procesów technologicznych 
w zamkniętych budynkach pozwoli unik-
nąć hałasu.

Zwiedzanie Stacji Uzdatnianaia Wody podczas uroczystego zakończenie projektu 5 września 2014 roku 

Wykonywanie wykopów pod sieć kanalizacji sanitarnej przy ul. Sikorskiego – 2016 rok

Trzeba mieć ambitne plany
Budowa sieci wodno-kanalizacyjnej to 

największa inwestycja w dziejach naszego 
miasta, cywilizacyjny krok – a właściwie 
skok – w XXI wiek. O udręce przeciekają-
cych szamb niszczących środowisko nie-
długo zapomnimy. 

Decyzje i prace nad wnioskiem o unij-
ną dotację oraz zapewnieniem własnego 
wkładu w tę inwestycję przypadły na V ka-
dencję samorządu. Łatwo nie było, nie 
brakowało malkontentów, ale staranność 
i rzetelność w przygotowaniach i akcji in-
formacyjnej procentują bezkolizyjną reali-
zacją zadania. 

Mieszkańcom, którzy musieli lub muszą 
brnąć przez rozkopy i czekać na naprawę 
dróg dziękuję za cierpliwość i wyrozumia-
łość. Jeśli do największego z realizowanych 
na Mazowszu projektów poprawiających 
ekologię dodamy wymianę oświetlenia na 
energooszczędne, naprawę i utwardzanie 
dróg, budowę bezkolizyjnych przejazdów 
(dwa nowe ronda w Józefowie, uspraw-
niające komunikację przez tory kolejowe), 
budowę ścieżek rowerowych, zadbaną zie-
leń miejską (piękny, nowy skwer pomiędzy 
Polną i Wyszyńskiego), coraz powszech-
niejszy nawyk segregowania śmieci, zbiór-
kę wielkogabarytów i elektrośmieci – to 
przyznacie Państwo, że żyje się w naszym 
Józefowie coraz wygodniej i w zgodzie 
z naturą. 

[„JnŚ” luty 2014 nr 2 (248)]
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Energia odnawialna
  Ciepło powstające w procesach techno-
logicznych będzie wykorzystywane do 
ogrzewania budynków. 
 Ogniwa fotowoltaiczne wspomogą bilans 
energetyczny obiektu.
  Konstrukcja wszystkich budynków 
uwzględnia wymagania norm efektywno-
ści energetycznej, które zaczną obowiązy-
wać w Polsce dopiero od 2021 roku.
Oczyszczalnia w Józefowie będzie jed-

nym z najnowocześniejszych obiektów 
w Europie. Posiadać będzie tzw. trzeci 
stopień doczyszczenia. Zanim oczyszczone 
ścieki trafi ą do wód powierzchniowych, zo-
staną zdezynfekowane promieniowaniem 
UV. To pozwoli wyeliminować 99,9 proc. 
bakterii. Takie rozwiązanie nie jest typo-
we dla oczyszczalni ścieków – stosuje się je 
w przypadku uzdatniania wody pitnej.

Oprac. Katarzyna Marcinkiewicz 
przy współpracy z Referatem Realizacji Projektów,

zdjęcia z archiwum „JnŚ” i UM 

Tegoroczne zdjęcie z budowy

Wizualizacja obiektów oczyszczalni

Wizualizacja obiektów oczyszczalni

W następnych numerach pisma „Józefów nad Świdrem”, w ramach cyklu publikacji o tym, 
jak wykorzystaliśmy szansę samorządności i co samorządy zmieniły w naszym życiu, przedstawimy kolejne 

miejskie inwestycje. Działania, które sprawiły, że Józefów to miasto wygodne, przyjazne i bezpieczne…

Parametry projektowe oczyszczalni:
  Średni dobowy dopływ ścieków 
2500 m3 na dobę
 Maksymalny dobowy dopływ ście-
ków 3000 m3 na dobę
  Powierzchnia zajętego terenu 8245 m2

  Powierzchnia zabudowy 1964 m2

  Koszt realizacji projektu ok. 21,2 mln 
zł bru  o

Nie rezygnujemy
– Pomimo trudności miasto nie zrezy-
gnowało z budowy oczyszczalni ścieków 
w Józefowie. Złożyliśmy drugi wniosek 
o dofinansowanie projektu ze środków 
unijnych, które przyznano Polsce na lata 
2014–2020. A tymczasem realizujemy tę 
kluczową inwestycję ze środków własnych 
– Marek Banaszek, zastępca burmistrza. Na
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Budynek przy ul. Kard. Wyszyńskiego 2 
stanowi dobrze zachowany przykład budow-
nictwa mieszkalnego w stylu „świdermajer” 
z okresu międzywojennego. Obiekt został 
wpisany do ewidencji zabytków województwa 
mazowieckiego pod numerem 1447.

Planuje się odrestaurowanie i przebudowę 
budynku przy zachowaniu jego zabytkowego 
stylu zgodnie z zaleceniami konserwatora za-
bytków oraz zwiększenie dostępności obiektu 
i zasobów kultury dla osób niepełnospraw-

nych.
Wszystkie zaplanowane w ramach projek-

tu prace modernizacyjne i renowacyjne służyć 
mają dostosowaniu istniejącego obiektu do 
nowych funkcji kulturowych, w tym edukacyj-
nych. Obecnie obiekt pełni funkcję wieloro-
dzinnego budynku mieszkalnego.

Po przebudowie stanie się nową siedzibą 
Domu Nauki i Sztuki powadzonego przez Miej-
ski Ośrodek Kultury. Parterowy budynek – dzi-
siejsza siedziba Domu Nauki i Sztuki – zostanie 
rozebrany ze względu na niezadowalający stan 
techniczny.

Powstanie nowego budynku, w którym 
prowadzona będzie działalność kulturalna 
Domu Nauki i Sztuki, pozwoli również na 
zwiększenie powierzchni wykorzystywanej na 
cele kulturalne. Umożliwi to rozszerzenie dzia-
łalności kulturalnej o program skierowany do 
młodzieży 14+ oraz seniorów 60+. W budynku 
będą miały swoje siedziby: Uniwersytet Trze-
ciego Wieku, Towarzystwo Przyjaciół Józefo-
wa, Związek Emerytów i Rencistów oraz Izba 
Pamięci.

Rozszerzona i urozmaicona zostanie oferta 
dla młodzieży i seniorów. Planuje się urucho-
mienie nowych kursów językowych, obsługi 
komputera i Internetu, zajęć tanecznych i re-

laksacyjnych, kulinarnych, projekcji fi lmowych 
oraz cyklów spotkań/wykładów poświęco-
nych historii sztuki.

Dotychczasowa działalność weekendowa 
zostanie rozszerzona o program realizowany 
w niedzielne przedpołudnia w godz. 10.00–
14.00. Budynek w tych godzinach udostępnio-
ny będzie mieszkańcom oraz zwiedzającym. 
Organizowane będą warsztaty historyczne, 
wykłady dotyczące lokalnego dziedzictwa kul-
turowego.

Ogólnodostępny będzie teren dookoła 
Domu Nauki i Sztuki, będzie to miejsce sprzy-
jające odpoczynkowi oraz edukacji. 

Najpiękniejszy ze „świdermajerów” 
w nowej roli
15 marca w Urzędzie Marszałkowskim burmistrz Stanisław Kruszewski i skarb-
nik Halina Siwek podpisali umowę na dofi nansowanie w kwocie 3 415 021,25 
zł przebudowy zabytkowego „świdermajera” przy ul. Kardynała Wyszyńskiego 
2 na Dom Nauki i Sztuki w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Wo-
jewództwa Mazowieckiego na lata 2014–2020. Województwo mazowieckie 
reprezentowali wicemarszałek Wiesław Raboszuk oraz członek zarządu woje-
wództwa mazowieckiego – Elżbieta Lanc.

Projekt: „Modernizacja i renowacja bu-
dynku przy ul. Kard. Wyszyńskiego 2 
w Józefowie mająca na celu dostosowa-
nie nowych funkcji: Domu Nauki i Sztuki”
Źródło dofi nansowania: Regionalny Pro-
gram Operacyjny Województwa Mazo-
wieckiego na lata 2014–2020
Oś priorytetowa V – Gospodarka przyjazna 
środowisku
Działanie 5.3 Dziedzictwo kulturowe
Typ projektów – Poprawa dostępności do 
zasobów kultury poprzez ich rozwój i efek-
tywne wykorzystanie
Wartość ogółem – 6 318 428,81 zł wraz 
z podatkiem VAT (istnieją przesłanki do 
odzyskania podatku VAT w wysokości 
1 138 486,69 zł)
Wni o s kow a n e  d o f inans ow a ni e 
– 3 415 021,25 zł
Wydatki kwalifi kowane – 4 488 134,12 zł
Poziom dofi nansowania – 76,09%

W naszym mieście
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Akcja „Nie dla podziału Józefowa przez 
PKP” była spontaniczną inicjatywą powsta-
łą w wyniku nieprzychylnych mieszkańcom 
planom PKP PLK. Zebrane ponad trzy tysiące 
podpisów i zaangażowanie społeczne ludzi 
sprawiły, że przedstawiciele kolejarzy regular-
nie zaczęli się spotkać z włodarzami Józefowa, 
zaś rzecznik prasowy spółki znał sprawę lepiej 
niż wszystkie inne, bo dziennikarze pytali o nią 
niemal codziennie.

Aktualnie wiemy, że powstanie wiadukt na 
osi ulic Brücknera i Werbeny, który zastąpi ist-
niejący obecnie przejazd w Michalinie. Wielce 
prawdopodobna jest także budowa tunelu dla 
ruchu lokalnego, który ma połączyć obie stro-
ny miasta na osi ulic Cichej i Matejki. Zastąpi on 
naziemny przejazd nieopodal przystanku oso-
bowego Józefów. Kształt i forma wykonania in-
westycji wciąż są omawiane. Zanim projektanci 
zakończą swoją pracę, mamy możliwość kon-
sultacji i korekty przewidywanych rozwiązań. 

Będzie wiadukt i… 
– może tunel?

Wstępne koncepcje przejazdów bezkolizyj-
nych zostały zaprezentowane mieszkańcom 
Józefowa 14 marca przez przewodniczącego 
Komisji Ładu Przestrzennego i Ochrony Środo-
wiska – Mariusza Batorskiego oraz zaangażo-
wanego w sprawę zastępcę burmistrza Marka 
Banaszka. Warto podkreślić, że prezentowane 
rozwiązania są ogólne i wstępne, a więc mogą 
jeszcze ulec zmianie w czasie uszczegóławia-
nia projektu. Wstępne założenia zakładają, że 
w obrębie przejazdów powstaną nowe ronda, 

dzięki którym ruch będzie przebiegał płynnie 
i umożliwi zmianę kierunku jazdy bez nadra-
biania zbędnych kilometrów czy wykręcania 
w bocznych uliczkach. Lokalizacja obu obiek-
tów nie jest przypadkowa. – Bardzo zależało 
nam, aby ta budowa nie pochłaniała zbyt wielu 
działek prywatnych. Szczególnie infrastruktu-
ra wiaduktu została zaplanowana na działkach 
Skarbu Państwa. Według wstępnych wyliczeń 
ma to być 2,7 tys. m². Udało się nawet tak zlo-
kalizować inwestycję, że przy jej powstaniu nie 
będzie konieczności wyburzania jakichkolwiek 
nieruchomości – podkreśla Marek Banaszek. 

Mieszkańcy dopytywali czy potrzebna jest 
budowa nowych rond, ale w czasie dysku-
sji szybko doszli do wspólnych wniosków, że 
są one potrzebne i faktycznie ułatwią życie. 
Wątpliwości budziło ulokowanie ścieżek ro-
werowych w bezpośredniej okolicy obiektów. 
Jeden z mieszkańców zwrócił uwagę, że lep-
szym pomysłem byłoby zbudowanie ścieżki 
dla jednośladów po zewnętrznej stronie tzw. 
ślimaka, czyli wjazdu na wiadukt, co zmniejszy 
kąt nachylenia i ułatwi podjazd pod górę. Ta 
i kilka drobnych suges  i zostaną przekazane 
przez Marka Banaszka do projektantów na naj-
bliższym spotkaniu. Sam wiadukt przeznaczony 
będzie także dla autobusów i samochodów cię-
żarowych. W jego okolicy powstaną trzy ronda 
oraz przystanki komunikacji miejskiej. Jedna 
z mieszkanek dopytywała czy zamiast wiaduk-
tu nie można postulować tunelu także w tym 
miejscu. Niestety decyzja środowiskowa, a na 
tę czeka się latami, przewiduje budowę wiaduk-
tu. Sprzeciw może oznaczać w praktyce porzu-
cenie pomysłu, co nie jest niczyją intencją.

Tunel zaś ma być przeprawą lokalną, któ-
ra ułatwi przedostanie się ze wschodniej na 
zachodnią stronę miasta. W jego obrębie po-
wstaną trzy ronda, a jako czwarte, do zawra-
cania, zostanie wykorzystane to, które już ist-
nieje u zbiegu ulic Skłodowskiej i Sikorskiego. 
Pod ziemią znajdą się pasy ruchu wyłącznie dla 
samochodów osobowych. Ścieżka rowerowa 
zostanie poprowadzona górą. – Wyjazd z tu-
nelu pokieruje ruch wzdłuż torów, a podróż 
w przeciwnym kierunku będzie możliwa po 
dojeździe do ronda, na którym można płynnie 
zawrócić – tłumaczy dużą ilość rond zastępca 
burmistrza. 

Jak chronić mieszkańców
Ożywioną dyskusję wzbudziła za to techni-

ka wykonania trzeciego i potencjalnego czwar-
tego toru. Mieszkańcy zastanawiali się wspól-
nie, czy PKP PLK zdecyduje się na zastosowanie 
technologii cichego toru, która z niewiado-
mych przyczyn omija jedynie nasze miasto. 
Jeden z mieszkańców zasugerował, że w przy-
padku braku porozumienia z kolejarzami war-
to wykonać inwentaryzację budynków, która 
może być dobrą kartą przetargową do nego-
cjacji. Uwaga została też poświęcona ekranom 
akustycznym, które choć zminimalizują hałas, 
to jednocześnie podzielą wizualnie miasto 
na dwie części. – Z drugiej strony... jak będą 
ekrany, to ludzie nie będą na dziko łazić i ginąć 
pod kołami – argumentował jeden z uczest-
ników spotkania. W tym miejscu należy przy-
pomnieć, że dla pieszych i rowerzystów prze-
widziano sześć przejść podziemnych (po dwa 
na przystankach osobowych, jedno nieopodal 
wiaduktu na Wiązowskiej i jedno w miejscu tu-
nelu). Za siódmą przeprawę posłuży wiadukt. 

Początek robót w 2020 roku
O gotowości do dalszych działań ku przyja-

znej modernizacji linii kolejowej nr 7 poinfor-
mował przedstawiciel grupy „Nie dla podziału 
Józefowa przez PKP”, a także inni mieszkańcy. 
Wszystkie zgłoszone uwagi zostały zaproto-
kołowane i przekazane podczas spotkania 
z wykonawcą. Ze spotkania powstaje notatka 
z zapisem uzgodnień z PKP PLK. Dokument po 
uzyskaniu akceptacji zostanie upubliczniony 
na www.jozefow.pl. Początek robót jest plano-
wany na 2020 rok. 

Jakub Bajtler

Zaprzyjaźnimy się z trzecim torem?
„I już? Bez żadnych kłótni? To wręcz niemożliwe” – dało się usłyszeć po zakończeniu obrad Komisji Ładu Przestrzenne-
go i Ochrony Środowiska, podczas której omawiana była koncepcja budowy bezkolizyjnych przejazdów w Józefowie, 
jakie mają zastąpić naziemne rogatki w związku z modernizacją linii kolejowej. Możliwe, że zbieżność stanowisk licznie 
zgromadzonych mieszkańców i Rady Miasta jest wynikiem wspólnych starań o przyjazną przebudowę torowiska. 

Społeczeństwo
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Zajęcia Uniwersytetu Trzeciego Wieku od-
bywają się w środy o godz. 18.00 w sali wido-
wiskowej Miejskiego Ośrodka Kultury. Wstęp 
wolny. Informacje: www.utw.jozefow.pl

Wykłady w kwietniu:
  18 kwietnia – Petersburg – miasto i histo-
ria – Beata i Daniel Artymowscy, kustosze 
Zamku Królewskiego w Warszawie
  25 kwietnia – Koncepcje zaświatów w spo-
łecznościach tradycyjnych – dr Bożena Jó-
zefów-Czerwińska

Artengo IKRTS 
Józefów

II liga mężczyzn
W niedzielę 8 kwietnia o godz. 11.00 

józefowski IKRTS podejmie wymagające-
go sąsiada z tabeli grupy spadkowej – UKS 
Sanniki. Mecz odbędzie się w hali Integra-
cyjnego Centrum Sportu i Rekreacji przy 
ulicy Długiej 44.

 MP

 W niedzielę 22 kwietnia o godz. 10.00 
w hali Integracyjnego Centrum Sportu i Re-
kreacji rozpocznie się Józefowiada – chary-
tatywny rodzinny piknik sportowy na rzecz 
maluszków z Interwencyjnego Ośrodka 
Preadopcyjnego. W programie wydarzenia 
m.in. tańce dla dzieci, fi tness, gimnastyka, 

akrobatyka, judo, karate, tenis stołowy 
i crossfi t dla najmłodszych, pokaz mistrza 
świata w football freestyle, kiermasz ksią-
żek, warsztaty kulinarne, malowanie bu-
ziek, loteria, kawiarenka oraz sesja fotogra-
fi czna. 
 W ramach pikniku odbędzie się ponadto 
pierwsza w tym roku wyprzedaż garażowa 
– wpisowe 20 zł (zgłoszenia do 20 kwietnia 
w recepcji ICSiR). MP

Liga okręgowa, grupa II:
14 kwietnia o godzinie 12.00 w meczu na 

szczycie II grupy warszawskiej „okręgówki” Jó-
zefovia Józefów podejmie jednego z głównych 
faworytów do awansu – ekipę Gromu Warsza-
wa. Tydzień później zaś, 21 kwietnia o godzi-
nie 12.00, także przed własną publicznością, 
podopieczni Damiana Politańskiego zmierzą 
się z walczącym o utrzymanie Naprzodem 

Brwinów. Oba mecze zostaną rozegrane na 
stadionie przy ulicy Dolnej 19.

Klasa A, grupa II:
14 kwietnia o godzinie 14.00, tuż po meczu 

pierwszej drużyny z Gromem Warszawa, rezer-
wy „Józy” zmierzą się z sąsiadem w tabeli – Vul-
canem Wólka Mlądzka. Natomiast 28 kwietnia 
o godzinie 16.00 zawodnicy prowadzeni przez 
Roberta Rokickiego podejmą dobrze znanego 
rywala zza miedzy – wiązowski Advit. Spotkania 
odbędą się przy ulicy Dolnej 19. MP

UTW

ICSiR

Józefovia

Dyżury radnych 
Przewodniczący Rady Miasta 
Cezary Łukaszewski – czwartek: 
16.30–17.00.
Wiceprzewodnicząca Rady 
Miasta Marianna Jakubowska 
– środa: 16.30–17.00. 
Anna Masik 16 kwietnia, 
Grzegorz Nojszewski 
23 kwietnia, 
Damian Podolski 30 kwietnia, 
Adrian Pyra 7 maja, 
Maria Walkiewicz 14 maja, 
Małgorzata Winiarczyk 
21 maja, 
Paweł Zaczek 28 maja 
– godz. 16.30–17.00. 
Termin spotkania prosimy 
konsultować telefonicznie: 
22 779 00 27 lub e-mailowo: 
m.wronska@jozefow.pl

Oddaj krew w Józefowie
 W niedzielę 22 kwietnia 2018 w godz. 9.00 
– 14.00  odbędzie się kolejna, już 76, Akcja 
Krwiodawstwa w Józefowie.
Pracownicy Regionalnego Centrum 
Krwiodawstwa i Krwiolecznictwa 
z Warszawy pobierać będą krew na terenie 
parafi i M.B. Częstochowskiej – w Domu 
św. Józefa. 
Dla sprawniejszej obsługi dawców pracować 
będą dwie ekipy lekarsko-pielęgniarskie. 
Bezpłatne pokrzepienie dawcom i ich 
rodzinom zapewni kawiarenka krwiodawcy. 
Dzieci będą mogły bawić się pod okiem 
animatorki zabaw, przewidziane są dla nich 
liczne niespodzianki.
Można upiec ciasto, ugotować zupę czy 
też przyrządzić inną potrawę dla dawców 
w podziękowaniu za honorowe oddawanie 
krwi. Można również dołączyć do grona 
wolontariuszy pracujących dla akcji 
krwiodawstwa.
Akcję organizuje Klub HDK PCK działający przy 
parafi i M.B. Częstochowskiej w Józefowie.
Jednocześnie informujemy, że trwają 
przygotowania do Wielkiej Jubileuszowej 
Akcji Krwiodawstwa „100 litrów krwi na 
100-lecie Niepodległości”, która odbędzie 
się 16 września br. Akcję tą objęli swoimi 
patronatami burmistrz Józefowa, starosta 
otwocki i biskup warszawsko-praski 
Romuald Kamiński. 
22 kwietnia br. będzie można zgłosić swój 
akces do akcji jubileuszowej.
Kontakt do organizatorów: Tel. 506380574
e-mail: kinga.krupa1@gmail.com

Kinga Błaszczyk – Prezes Klubu HDK PCK przy 
parafi i M.B. Częstochowskiej

Polecamy

UKWIECAMY  
NASZE MIASTO

 
 

Tej wiosny zapraszamy  

 
w godz. 10.00–14.00  

Duży wybór krzewów i drzewek ozdobnych, 

sadzonki kwiatów, porady, stolik wymiany roślin.

Organizatorzy: redakcja pisma samorządowego „Józefów nad Świdrem”,  

Towarzystwo Przyjaciół Józefowa, Urząd Miasta, Miejski Ośrodek Kultury.
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Zawody, których organizatorem był Szczep 
Józefów im. por. Roberta George’a Hamiltona, 
zostały rozegrane w czterech kategoriach: zu-
chów, harcerzy młodszych, harcerzy starszych 
oraz wędrowników i instruktorów. W związku 
z dużą ilością meczów harmonogram gier został 

rozpisany na sobotę i niedzielę – 17–18 marca. 
Warto było zasiąść w tych dniach na widowni 
hali, by obserwować rywalizację harcerzy. Na 
parkiecie było gorąco od sportowych emocji, 
a za linią boczną trwał nieustanny doping świet-
nie zorganizowanych grup cheerleaderek. MP

Na 100-lecie niepodległości rozegrana zo-
stała w szkole na warszawskim Mokotowie 
symultana na stu szachownicach z mistrzami 
Polski: WGM Joanną Warakomską, GM Micha-
łem Olszewskim i Janem Adamskim.

Po trzech godzinach walki zostali najlepsi, 
a wśród nich uczniowie z józefowskich szkół. 
Remisy uzyskali: Adam Grotkowski i Piotr Grze-
lak. Wyróżnienia i nagrody otrzymali: Jeremi Or-
noch, Maciej Niedzielewski i Grzegorz Muniak.
Trener sekcji szachowej przy MOK – Tadeusz Popis

Organizatorzy cyklu Artengo IKRTS Open 
przyzwyczaili już nas do tego, że podczas 
każdego, kolejnego turnieju możemy liczyć 
na nowości – „okołotenisowe” niespodzian-
ki. Tak też było 25 marca przy ulicy Długiej. 
Punktualnie o godzinie 13.00, zgodnie z har-
monogramem turnieju, rozpoczęły się zawody 

free ping-ponga, które odbyły się na miniatu-
rowym stole. O medale powalczyli najmłodsi, 
ale po dekoracji sprzęt nadal cieszył się dużą 
popularnością. Efektownie wyglądały grające 
na nim pary deblowe, rozgrzewające się przed 
meczami na „dorosłych” stołach. 

W najważniejszych kategoriach zwyciężali 

zawodnicy z grona faworytów. Wśród debli-
stów najlepsza była para reprezentująca GKTS 
Wiązowna – Tomasz Grzybowski i Kamil Sitek, 
która w fi nale pokonała Krzysztofa Olszewskie-
go i Mateusza Pawlika. Kategorię open, która 
zakończyła się już po zmroku, wygrał zaś za-
wodnik Artengo IKRTS Józefów – Marian Balak.

Tak liczny udział gości z Europy, i to nie tylko 
z krajów ościennych, a również z Austrii i Rumu-
nii, w połączeniu z potężną grupą zawodników 
z Polski, dał w efekcie astronomiczną sumę 472 
uczestników. Jak wielka była to rzesza, przeko-
nali się ci, którzy na żywo obserwowali uroczy-
ste otwarcie turnieju, które rozpoczęło się tuż 
po turnieju kata. Tradycyjnie w samo południe, 
przy akompaniamencie ścieżki dźwiękowej do 
fi lmu „Gladiator”, strefę mat powoli i szczelnie 
wypełnili wszyscy zgłoszeni sportowcy. Efekt, 
szczególnie ze szczytu widowni, robił pioru-
nujące wrażenie. Gdy karatecy zajęli już swo-
je miejsca prezes Klubu Sportów Walki Bushi 
Paweł Juszczyk wraz z dyrektorem Integracyj-
nego Centrum Sportu i Rekreacji w Józefowie 
Jadwigą Kopką dokonali uroczystego otwarcia 
dziewiętnastej edycji turnieju. A potem zaczęło 
się to, na co czekali kibice – kumite wszystkich 
kategorii, czyli walki na matach. 

Ogromne przedsięwzięcie organizacyjne, 
jakim był rozegrany 24 marca XIX Turniej Ka-
rate Kyokushin o Puchar Burmistrza Józefowa, 

odbył się w kumite semi kontakt od stopnia 
10,1 lub 10 kyu do stopnia 9,3 lub 9 kyu (turniej 
pomarańczowych pasów) dla kategorii  młodzi-
ków, kadetów, kadetów młodszych oraz dzieci, 
kumite semi kontakt od stopnia 8,1 lub 8 kyu 
dla kategorii juniorów, juniorów młodszych, 
młodzików, kadetów, kadetów młodszych 
oraz dzieci i wreszcie kumite full kontakt dla 
osób, które w dniu zawodów ukończyły 18 lat, 
z podziałem na początkujących i zaawansowa-
nych z użyciem ochraniaczy na goleń i stopę. 
Ponadto, zgodnie z wieloletnią tradycją, przed 
ofi cjalnym otwarciem rozegrany został tur-
niej kata bez podziału na kategorie wiekowe. 
Klasyfikacja prowadzona była wyłącznie ze 
względu na płeć uczestników. 

Klasyfi kację drużynową wygrał najszerzej 
reprezentowany na józefowskim turnieju 
Klub Sportów Walki Bushi, który zgromadził 
na swym koncie 96 punktów. Za jego plecami 
uplasowały się łotewski LKKL-WKB (64 punkty) 
oraz Skarżyski KSW (57 punktów). 

Już dzisiaj zapraszamy na wielkie święto 

karate, które odbędzie się w naszym mieście 
w marcu 2019 roku. Jubileusz 20-lecia Turnieju 
Karate Kyokushin o Puchar Burmistrza Józefo-
wa będzie z pewnością wydarzeniem niezwy-
kłym. Maciej Piłat

Futsal po harcersku
Już po raz trzeci w hali Integracyjnego Centrum Sportu i Rekreacji odbył się Har-
cerski Turniej Piłki Halowej – impreza, której od początku przyświeca zasada fair 
play, natomiast jej niezaprzeczalnym atutem jest wyśmienita atmosfera.

100 szachownic

Ministół przyciągnął małych i dużych
Mimo wyjątkowej niedzieli – Palmowej, a przy tym handlowej – oraz konkurencyjnych zawodów rozgrywanych w tym 
czasie w stolicy, w trzecim turnieju Artengo IKRTS Open w Józefowie wzięło udział aż 184 zawodników.

Międzynarodowo po raz dziewiętnasty
Na rok przed okrągłym jubileuszem 20-lecia impreza pod szyldem Turnieju Karate Kyokushin o Puchar Burmistrza Józe-
fowa cieszy się w środowisku wielką estymą i ma ugruntowaną pozycję w ogólnopolskim kalendarzu startów. Mało tego. 
Zawody z roku na rok rosną. Każda kolejna odsłona bije frekwencyjny rekord poprzedniej. W Józefowie ponadto pojawia 
się coraz więcej zawodników z zagranicy. W tym roku było ich aż 60.

Sport
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W sprawie odpadów komunalnych
Referat Gospodarki Komunalnej Urzę-
du Miasta ul. Kard. Wyszyńskiego 1, 
tel. 22 779 00 55
Zakład Oczyszczania Miasta 
tel. 22 612 13 37, kierownik@zojozefow.pl
Biuro Obsługi Klienta Lekaro 
tel. 22 789 02 79, lekaro@lekaro.pl

Ważne telefony: 
Burmistrz Stanisław Kruszewski i wice-
burmistrz Marek Banaszek: 22 779 00 25

Biuro Obsługi Klienta Urzędu Miejskiego: 
22 779 00 00, fax 22 779 00 15

Przewodniczący Rady Miasta Cezary Łu-
kaszewski: 22 779 00 40

Straż Miejska: 22 789 22 12, 513 188 882
Straż Miejska w Józefowie pełni służbę 
w dni robocze w godz. 7.00–22.00

Policja: 22 789 21 07, dzielnicowy rejo-
nu nr 1 mł.asp. Piotr Chudek tel. 600 997 
498, dzielnicowy rejonu nr 2 mł.asp. To-
masz Wasążnik tel.600 997 472, dzielnico-
wy rejonu nr 3 sierż. szt. Anita Dydek tel. 
22 60 41 608
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„Rocznik Józefowski” za rok 2017
Podczas Imienin Miasta Józefowa, organizowanych w marcu przez Towarzy-
stwo Przyjaciół Józefowa, miała miejsce premiera kolejnego tomu „Rocznika 
Józefowskiego”.

To już trzeci tom rocznika, który oddaliśmy 
w Państwa ręce. Sporo w nim artykułów po-
święconych Kolei Nadwiślańskiej, które po-
wstały na okoliczność świętowania w 2017 
roku okrągłej rocznicy uruchomienia Drogi 
Żelaznej Nadwiślańskiej, znanej również jako 
Kolej Nadwiślańska. Mamy świadomość – i do-
świadczamy tego także obecnie – w jaki spo-
sób przebieg trasy kolejowej zmieniał i zmienia 

życie ludzi przy niej mieszkających. Poznając 
historię trzech przystanków kolejowych: Ja-
rosław, Józefów oraz Michalin – położonych 
w granicach dzisiejszego miasta Józefowa 
– poznajemy życie mieszkańców letnisk przy 
nich powstałych. Mało znanym tematem są 
nadświdrzańskie i nadwiślańskie – wodniackie 
i kąpielowe – tradycje miasta Józefowa, o któ-
rych zamierzamy więcej pisać.

Dla „Rocznika Józefowskiego” nieoce-
nionym źródłem informacji są wspomnienia 
osób, których losy w jakiś sposób przeplata-
ją się z historią Józefowa. Mamy nadzieję, że 
są to również cenne wiadomości dla naszych 
Czytelników, których tym samym zapraszamy 
do współpracy, nadsyłania wspomnień i wła-
snych relacji.

Życzymy Państwu miłej lektury kolejnego 
tomu rocznika oraz wielu ciekawych odkryć 
podczas czytania zamieszczonych w nim map. 

„Rocznik Józefowski” dostępny jest w wer-
sji książkowej w Biurze Obsługi Klienta Urzędu 
Miasta Józefowa lub w postaci pliku PDF na 
stronie internetowej

www.rocznikjozefowski.pl (zakładka Archi-
wum).

Robert Lewandowski „Rocznik Józefowski” 
Redakcja: tel. +48 605 035 774, 
rocznikjozefowski@gmail.com

Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów 
Komunalnych czynny w nowej lokali-
zacji, na działce sąsiadującej

PSZOK czynny w soboty 
w godz. 8.00–16.00. 
Działka obok starej lokalizacji. 
Uwaga! Dojazd od rzeki Świder.

10 marca 2018 roku 

zmarł nasz Kolega 

Waldemar Mirosław 

Seweryński 
lat 67

Żonie Elżbiecie 

i pozostałej Rodzinie

składamy serdeczne wyrazy 

współczucia

Zarząd Towarzystwa Przyjaciół

Józefowa

17 marca 2018 roku 

zmarł 

śp. Tadeusz Kowalczyk 
lat 74

członek Towarzystwa Przyjaciół 

Józefowa

Łączymy się w bólu 

z Rodziną

Zarząd Towarzystwa Przyjaciół

Józefowa

Do i od redakcji…
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Dzięki nawiązaniu współpracy z mieszkan-
ką Józefowa Aliną Wiśniewską-Więckiewicz, 
aktorką teatralną ze Stowarzyszenia Twór-
czego Scena Królewska, zrealizowaliśmy kilku-
dniowy cykl spotkań z teatrem w przestrzeni 
naszej biblioteki. 

Scenariusz przedstawienia oparty został 
o baśń Ernesta Teodora Amadeusza Hoff-
manna „Dziadek do orzechów” i oprawiony 
przepięknymi fragmentami muzyki z kompo-
zycji baletowej Piotra Czajkowskiego. Spek-
takl nawiązuje do tradycji dawnych teatrów 
dworskich. Przedstawienie zostało zrealizo-
wane z wykorzystaniem rekonstrukcji XVIII-
-wiecznej scenki marionetkowej z udziałem 
marionetek płaskich. Forma teatralna zosta-
ła specjalnie opracowana w taki sposób, aby 
mogła być grana w naturalnych wnętrzach 
przyjaznych dzieciom. 

Biblioteka spełnia doskonale zadanie oswa-
jania dzieci z teatrem dzięki bliskiemu kontak-
towi z aktorem, dlatego spektakl tak dobrze 
został przyjęty przez wszystkie dzieci, które 
wzięły udział w naszym marcowym przedsię-
wzięciu. 

Wstępem do spektaklu była opowieść 
o znalezionej książce, która stała się inspiracją 
do niezwykłej podróży w głąb wyobraźni. A 
książka ta, to właśnie „Dziadek do orzechów”. 
Dzięki tej bliskości, jaką wywołała w naszych 
umysłach pani Alina, mogliśmy się przekonać, 
jak długą drogę pokonuje utwór literacki, by 
odnaleźć się pięknie na deskach teatralnych.

W tych wyjątkowych spotkaniach ze sztu-
ką wzięły udział dzieci z przedszkoli i szkół 
naszego miasta. Mamy nadzieję, że wszystkie 
zachowają te chwile w swej pamięci i zechcą 
jeszcze nie raz odwiedzić ulubionych bohate-
rów, ożywionych aktorskim kunsztem i magią 
teatru.

Mariola Ładna
biblioteka.jozefow.pl 

W Miejskim Przedszkolu nr 1 powitanie wiosny rozpoczęły gry, konkursy oraz zabawy związa-
ne z tematyką pór roku. Następnie dzieci z grupy „Smerfów” udały się na spacer z kolorowymi 
kwiatami, którymi obdarowały pracowników Urzędu Miasta, Miejskiego Ośrodka Kultury, Straży 
Pożarnej oraz Komisariatu Policji.

W piątek 23 marca „Smerfy” zaprosiły do przedszkola swoich rodziców i popisywały się przed 
nimi znajomością polskich tradycji wielkanocnych. Okres świąt to czas, kiedy trzeba również pa-
miętać o osobach samotnych i chorych, dlatego też „Smerfy” odwiedziły pensjonariuszy Domu 
Opieki Józefi na. Recytowały wiersze, śpiewały piosenki oraz złożyły życzenia zdrowych i spokoj-
nych Świąt Wielkanocnych. 

Małgorzata Sierpińska
Na zdjęciu: Maluchy z wiosenną wizytą u policjantów

Przekazaliśmy dzieciom wiedzę dotyczą-
cą pozytywnego wpływu wody na organizm 
człowieka i jej znaczenia dla całego środo-
wiska. Poruszyliśmy tematy proekologiczne: 
znaczenie drzew dla człowieka, recykling oraz 
nienaturalne zjawisko atmosferyczne, jakim 
jest smog. 

Dzieci nauczyły się, jak odróżniać smoka od 
smogu i jakie zagrożenia niesie ten drugi. 

Anna Kołodziej

Marzec z Teatrem Królewskim w Wilanowie

Witaj wiosno!

Święto wody
W Miejskim Przedszkolu nr 1 obcho-
dziliśmy święto wody.

Fotoreportaż



Zarząd Towarzystwa Przyjaciół Józefowa 
przyznał w tym roku nagrody honorowe „Por-
tula in mundum” (łac. furtka na świat):

 Mariannie Jakubowskiej, historykowi 
i dziennikarce, józefowiance od trzech po-
koleń, laureatce srebrnego Krzyża Zasługi 
– za szesnastoletnią pracę w Radzie Mia-
sta jako radna i przewodnicząca, za wiele 
mądrych decyzji, które przyczyniły się do 
rozwoju Józefowa oraz życzliwą i ciepłą 
współpracę z TPJ,
  Lidii Krupie, nauczycielce i dyrektor Szko-
ły Podstawowej nr 3 im. Łączniczek Armii 
Krajowej w Józefowie za ponad 35 lat pracy 
pedagogicznej i umiejętne kierowanie spo-
łecznością szkolną, stałe zaangażowanie 
w pracę społeczną na terenie Józefowa, 
udział w akcjach charytatywnych i akcjach 
krwiodawstwa oraz konstruktywną współ-
pracę z TPJ,

  Reginie Oskrobie, nauczycielce z wielolet-
nim stażem, prowadzącej obecnie fi rmę 
cukierniczą, za długoletnią i szeroką dzia-
łalność społeczną i charytatywną na rzecz 
wielu środowisk oraz za pracę na rzecz TPJ,
  Cezaremu Łukaszewskiemu, nauczycielo-
wi, od 23 lat dyrektorowi Młodzieżowego 
Ośrodka Socjoterapii „Jędruś” w Józe-
fowie, laureatowi Srebrnego Medalu za 
długoletnią służbę RP, członkowi TPJ za 
wieloletnią pracę edukacyjną z trudną mło-
dzieżą i przyczynienie się do rozwoju MOS 
„Jędruś” oraz za 20-letnią pracę radnego 
i pełnienie funkcji przewodniczącego Rady 
Miasta Józefowa,
  Bogdanowi Kierejszy, kompozytorowi i wy-
bitnemu skrzypkowi za wirtuozowskie wy-
konywanie utworów muzycznych, wpro-
wadzanie słuchaczy w świat magii skrzypiec 
i wspaniały kontakt z publicznością. 

Nagroda honorowa składa się z dyplomu 
oraz plakietki z brązu – autorstwa artysty rzeź-
biarza Ryszarda Kozłowskiego. Plakietki artysta 
funduje każdego roku bezpłatnie. Przedstawiają 
one drewnianą furtkę – taką, jakie były w ogro-
dzeniach wokół domów, tzw. „świdermajerów” 
– z napisem na obwodzie Towarzystwo Przyja-
ciół Józefowa oraz datą 1930 (rokiem założenia 
Towarzystwa Przyjaciół Józefowa).

„Portula in mundum” jest przyznawana 
od 2012 roku osobom, które na przestrzeni 
lat przyczyniły się do rozwoju miasta Józefo-
wa lub wniosły szczególne zasługi dla rozwoju 
kultury lub TPJ.

Wirtuoz skrzypiec Bogdan Kierejsza od-
wdzięczył się za wyróżnienie porywającym 
czardaszem Vi  orio Mon  ego i wyznaniem, 
iż „mieszkamy w raju – blisko wielkie miasto, 
a u siebie czujemy się, jak byśmy byli ciągle na 
wakacjach”. Zaśpiewały córki laureatki Lidii Kru-
py – Weronika i Kinga. Po nich sceną zawładnę-
ła rodzina Kuszakiewiczów: czarowały głosem 
śpiewaczki Elżbieta Marciniak i Marta Kuszakie-
wicz z córką Karoliną Molińską – wspierał je se-
nior rodu Jerzy Kuszakiewicz, a potem także ze-
spół The Warsaw Dixielanders. To była zabawa 
– wspólny śpiew, a nawet tańce. Na zakończe-
nie imieninowego wieczoru tort i – w prezencie 
– trzeci tom „Rocznika Józefowskiego”.  (w.z)

Rozśpiewane Imieniny Miasta
Jak co roku, z inicjatywy Towarzystwa Przyjaciół Józefowa, uroczyście i licz-
nie obchodziliśmy Imieniny Miasta. W tym roku świętowaliśmy w auli Szkoły 
Podstawowej nr 3 im. Łączniczek Armii Krajowej. Honory gospodyni domu 
z wdziękiem pełniła prezes TPJ Janina Witkowska, a gości witał i wspaniałe 
torty kroił zastępca burmistrza Marek Banaszek.
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